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معاون وزیر صمت اعلام کرد؛
 نظارت بر بازار تامین و توزیع کالا 

در سایه سامانه جامع تجارت
معاون وزیر صمت گفت: اولین جلسه استقرار سامانه جامع تجارت برای 
کالاهای پتروشیمی، روغن موتور تصفیه اول، لوازم خانگی، پودرشوینده، 

پوشک خردسال و شیرخشک صنعتی در محل سازمان حمایت برگزار شد.
عباس تابش با بیان اینکه اولین جلسه استقرار سامانه جامع تجارت برای کالاهای پتروشیمی، 
روغن موتور تصفیه اول، لوازم خانگی، پودرشوینده، پوشک خردسال و شیرخشک صنعتی در 
محل سازمان حمایت برگزار شد، اظهار داشت: با توجه به برنامه های ارائه شده وزیر صنعت، 
معدن و تجارت به مجلس در خصوص ساماندهی سامانه های تولید، توزیع و عرضه کالا و 
خدمات به مردم استفاده از این سامانه ها به خصوص سامانه جامع تجارت و شفاف سازی نظام 

تولید و توزیع کشور در برنامه ها منظور شده است.
وی ادامه داد: استقرار برخی از اقلام کالایی در سامانه بر اساس پیگیری ها و اقدامات مورد 
تاکید در جلساتی که با حضور وزیر صمت برگزارشد در دستور کار سازمان حمایت قرار گرفت 
به طوری که برای جلوگیری از قاچاق و عرضه غیر شــفاف کالاهای مذکور، مقررشد کلیه 
فعالیت های آنها اعم از تولید، واردات، صادرات و عرضه داخلی و چرخه این فعالیت ها از طریق 
سامانه جامع تجارت ساماندهی شد.تابش ادامه داد: همچنین مقرر شد نظام تولید، توزیع، ورود 
اطلاعات کالایی، انبارها و چرخش کالا های مذکور از طریق این سامانه پیگیری گردد و در 
همین راستا سازمان حمایت از متولیان این کالاها به خصوص انجمن هایی که نظام تولید یا 

توزیع این کالاها را تحت پوشش دارند، دعوت به عمل آورد.
وی اضافه کرد: در همین راستا اولین جلسه هماهنگی روز چهار شنبه مورخ 17 شهریور با 
حضور نمایندگان معاونت های تخصصی وزارت متبوع، ستاد مرکز ی مبارزه با قاچاق کالا و ارز، 

انجمن های تولید، توزیع و پخش کالاهای مذکور در محل سازمان برگزار شد.
معاون وزیر صمت در خصوص سامانه جامع تجارت افزود: سامانه یکپارچه سازی و نظارت بر 
فرایند تجارت با هدف ایجاد سامانه واحد برای بازرگانان در حوزه ی تجارت خارجی و فعالان 
اقتصادی در حوزه تجارت داخلی طراحی شده است و بخش خصوصی مکلف به رعایت ضوابط 

تعیین شده در این سازمان است.
تابش گفت: با استفاده از این سامانه، انجام مبادلات تجاری به سمت مبادی قانونی هدایت 
خواهد شــد و پدیده ی قاچاق کاهش خواهد یافت همچنین با استفاده از این سامانه ضمن 
کاهش زمان بررسی ها و بوروکراسی ها، مدیریت یکپارچه و نظارت و بازرسی بر تجارت داخلی 
بهینه خواهد شد.گفتنی است، در این جلسه اعضا در خصوص نحوه فعالیت، چگونگی ورود 
اطلاعات کالا و دریافت شناسه کالایی، مشخصات واحدهای تولیدی و وارداتی و در نهایت 

مدیریت فعالیت در این سامانه بحث وتبادل نظر کردند.
در این جلسه که با توجه به اهمیت و تخصصی بودن موضوعات به تفکیک با هر یک از 
گروه های کالایی مذکور برگزار شد، اعضا ضمن ارائه نظرات و پیشنهادات در خصوص موارد 
مد نظر بحث و گفتگو کردند و مقرر شد ظرف هفته آینده نسبت به شناسایی، ثبت نام فعالین 
تجاری کالاهای مورد نظر، ثبت محل نگهداری کالا و اخذ شناسه برای کالا های تولیدی یا 

وارداتی اقدام کنند.

معاون گمرک ایران خبر داد:
افزایش ۶۸ درصدی ارزش کالاهای اساسی ترخیصی

معاون گمرک ایران با بیان اینکه از ابتدای امسال تا اول شهریور ماه بیش از 
10 میلیون تن کالای اساسی ترخیص شده، اظهار داشت: با دستور رییس 
جمهوری مقرر شده به قید فوریت وضعیت کالاهای اساسی رسوبی در بنادر 
و گمرکات کشور توسط وزارت جهاد کشاورزی احصاء و بانک مرکزی، پس 
از اعلام وزیر جهاد کشاورزی، به قید فوریت نسبت به تامین ارز ترجیحی 

کالاهای اساسی اقدام کند.
مهرداد ارونقی در گفت وگو با ایلنا درباره میزان دپوی کالاهای اساسی اظهار داشت:  از ابتدای 
سال جاری تا اول شهریورماه، بیش از 10 میلیون تن کالاهای اساسی مشمول ارز ترجیحی به 
ارزش بیش از 5/5 میلیارد دلار از گمرکات کشور ترخیص شده که در مقایسه با مدت مشابه در 

سال قبل، از نظر وزن، 17درصد و از نظر ارزش 68درصد افزایش داشته است.
وی گفت: ترخیص و خروج کالاهای اساسی از گمرکات و بنادر کشور در حال حاضر سرعت 

گرفته و میزان حمل کالاهای اساسی از بنادر و گمرکات کشور به 100 هزار تن می رسد.
معاون فنی گمرک ایران ادامه داد: در حال حاضر حدود 4 میلیون تن کالای اساسی مشمول 
ارز ترجیحی اعم از گندم، ذرت، جو، کنجاله سویا، روغن خام و دانه های روغنی در بنادر کشور 
تخلیه شده و علاوه بر این میزان کالای اساسی، 16 فروند کشتی حاوی 254 هزار تن کالای 
اساســی در حال تخلیه کالاهای اساسی خود در بنادر بوده و 30 فروند کشتی حاوی بیش از 
یک و نیم میلیون تن کالای اساسی، منتظر در لنگرگاه هستند تا اجازه پهلوگیری و تخلیه کالا 
صادر شود.وی افزود: براساس دستور اکید رییس جمهور و پیگیری های به عمل آمده توسط 
معاون اول ریاست جمهوری مقرر شده بقید فوریت وضعیت کالاهای اساسی رسوبی در بنادر و 
گمرکات کشور توسط وزارت جهاد کشاورزی احصاء و بانک مرکزی، پس از اعلام وزیر جهاد 
کشاورزی، به قید فوریت نسبت به تامین ارز ترجیحی کالاهای اساسی از جمله نهاده های دامی 
اقدام کند که با اجرای دستورات صادره، ترخیص و خروج کالاهای اساسی از بنادر و گمرکات 

کشور، سرعت بیشتری خواهد گرفت.
ارونقی تاکید کرد: گمرکات اجرایی کشور به ویژه  گمرک بندر امام خمینی )ره( که بیشترین 
کالاهای اساسی در آن بندر دپو شده است آمادگی کامل خود را برای انجام تشریفات گمرکی 
کالاهای اساسی به صورت حمل یکسره و شبانه روزی اعلام و در حال حاضر تشریفات گمرکی 

کالاهای اساسی در حداقل زمان ممکن انجام می شود.

اخبار کوتاه 

وزیر جهاد کشاورزی گفت: باید تکلیف الگوی کشت 
و کشاورزی قراردادی را در این دوره مشخص کنیم.

سید جواد ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی در نشست با رؤسای 
اتحادیه های و تشکل های زراعی بخش کشاورزی اظهار کرد: 
ما در شورای قیمت گذاری از ظرفیت بخش خصوصی استفاده 
کردیم و این بخش در تصمیم گیری ها و سیاســت گذاری ها 
حضور موثر دارند.وی افزود: در اولین جلسه شاهد اقتدار بخش 
خصوصی کشــور بودیم که در کنار دولــت در قیمت گذاری 
محصولات کشاورزی سهیم بود و باید از این شورا صیانت کنیم 

تا بماند و بتواند بخش کشاورزی را حمایت کند.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به این که اقتدار کشاورزی با وجود 
این ظرفیت خدادادی به ثمر ننشســته است، خاطرنشان کرد: 
کشاورز و تولیدکننده ایرانی باید بر روی کرسی کشاورزی و اقتدار 
غذایی جنوب غرب آسیا و منطقه خاورمیانه بنشید، اقتدار غذایی 
از اقتدار نظامی کمتر نیست و با این استراتژی و هدف بزرگ با 
هم حرکت می کنیم. وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: اقتدار غذایی 
برای ما در تامین غذای داخلی و حوزه بین المللی، امنیت ایجاد 
می کند.ساداتی نژاد با بیان این که قدرت کشاورزی سه ضلع دارد، 

عنوان کرد: یکی از این اضلاع، کمیسیون کشاورزی مجلس 
شورای اسلامی به عنوان قانونگذار و ناظر است که در دو سال 
اخیر طراحی به سمت اقتصاد اقتدار کشاورزی را کلید زد، ما باید 
به این کمیسیون کمک کنیم تا در مجلس دارای اقتدار و قدرت 
باشد.وی افزود: دومین ضلع، وزارت جهاد کشاورزی است که باید 
در دولت ها دارای قدرت باشد، هیچ چیز با امنیت غذایی قابل 
مقایسه نیست، تلاش ما این است که در این دوره وزارت جهاد 

کشاورزی در دولت در کرسی اقتدار قرار گیرد.
وزیر جهاد کشــاورزی با اشاره به این که ضلع سوم تشکل ها 

هســتند، ادامه داد: باید کشــاورز، فعال بخش کشــاورزی و 
تولیدکننده دارای قدرت باشــد؛ حوزه تشکل ها باید قدرتمندتر 
عمل کند و از پراکندگی خارج شــود، تجربه من در کمیسیون 

کشاورزی مجلس این بود که باید تشکل ها را نظام مند کنیم.
وی افزود: حضور ده ها تشکل در یک حوزه باعث خُرد شدن 
اقتدار شده است و در ماده 8 طرح تقویت امنیت غذایی کشور و 
رفع موانع تولیدات کشاورزی که دیروز در مجلس مصوب شد، 
برای وحدت تشکل ها بندهایی نوشته شده است.ساداتی نژاد با 
بیان این که تولیدکنندگان و تشکل ها عنصر قدرت جمهوری 

اسلامی هستند، گفت: کشاورزی امروز یک بازوی تولید قدرت 
برای جمهوری اسلامی ایران است.

وی افزود: باید برخی مشکلات را برای همیشه از ریشه حل 
کنیم و برای این کار به کمک تشکل ها نیازمندیم، اگر شما به ما 

کمک کنید حرف ها و شعارهای ما به عمل تبدیل خواهد شد.
وزیر جهاد کشاورزی تاکید کرد: باید تکلیف الگوی کشت و 
کشــاورزی قراردادی را در این دوره مشخص کنیم؛ امروز در 
ماده 9 طرح تقویت امنیت غذایی کشــور و رفع موانع تولیدات 

کشاورزی، کشاورزی قراردادی تصویب شد.

باید تکلیف الگوی کشت را در این دوره مشخص کنیم
وزیر جهاد کشاورزی:

مدیرکل دفتر صنایع فلزی و لوازم خانگی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت )صمت( با اشاره به بدعهدی برخی برندهای خارجی 
در داخل کشور، بازگشت آن ها را تکذیب و تاکید کرد که وزارت 
صنعت برنامه برای حضــور برندهای خارجی در صنعت لوازم 

خانگی ندارد.
در روزهای اخیر دوباره بحث واردات لوازم خانگی کره ای ال جی و سامسونگ 
به جای بدهی های کره به ایران در رسانه های مختلف مطرح شده است. برخی 
رسانه ها مدعی شدند که آمریکا برای آزاد کردن بخشی از پول های ایران به کره 
و شرکت های کره جنوبی مجوز داده که بدهی ایران را تنها از طریق واردات کالا 
به ایران پرداخت کنند، اما در این مجوز قید شده که شرکت های جدید امکان 
صادرات محصولات خود به ایران را ندارند و همان شرکت های پیشین ال جی و 

سامسونگ باید محصولات خود را به ایران صادر کنند.
اما جست وجویی در سایت های مختلف انگلیسی زبان نشان می دهد که این 
خبر اواخر تیرماه در برخی سایت ها منتشر شده که البته در آن ها اشاره ای به نام 
شرکت ها نشده است. همان زمانی که اولین بار گمانه زنی هایی از واردات لوازم 
خانگی کره ای بعد از توافق با کشــورهای غربی مطرح شد. البته چند روز بعد 
از آن ماجــرا،  وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت(  مجوز ورود محصولات 
لوازم خانگی خارجی به کشور را رد و اعلام کرد که هیچ تصمیمی برای ورود 
محصولات لوازم خانگی خارجی به کشور ندارد.البته این بار واکنش طیف های 
مختلف تولیدکنندگان به این موج رسانه ای جدید تفاوت هایی داشت، اما در نهایت 
وزارت صمت تاکید کرد کــه در این زمینه برنامه ای ندارد.در این رابطه کیوان 
گردان در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: در موضوع واردات لوازم خانگی وزارت 
صمت برنامه ای ندارد و این موضوع مطرح نیست. همچنین با توجه به بدعهدی 
برخی برندهای خارجی لوازم خانگی در داخل کشور، برنامه ای برای بازگشت آن ها 
نداریم و این موضوع تکذیب می شود. وی افزود: برنامه وزارتخانه در سال جاری 
براساس تاکیدات آقای دکتر فاطمی امین وزیر صمت، به معاونت امور صنایع 
وزارتخانه افزایش تولید، تامین و تنظیم بازار، رفع موانع تولید، توسعه صادرات،  
تکمیل حلقه های زنجیره ارزش صنعت لوازم خانگی،  تعمیق عمق ساخت داخلی 

و بهبود کیفیت کالاهای تولیدی این صنعت است.

گفتنی است که در واکنش به خبر بازگشت ال جی و سامسونگ، عباس هاشمی،  
دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی ایران، تاکید کرده بود که باید از این فرصت برای 
واردات اقلام مورد نیاز ازجمله اجزا و قطعات، ماشین آلات و مواد اولیه که تولید 
داخلی ندارد،  استفاده شود، اما نسبت به احتمال انحصار هم هشدار داده و گفته 
بود که به نظر می رسد احتمالا عده ای نگران هستند که به قول خودشان مافیای 

واردات به بهانه کمبود و تامین سلایق مختلف لوازم خانگی وارد کند.
اما حمیدرضا غزنوی، سخنگوی انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی، گفته بود که 
شنیده ها حاکی از این است که برخی از مغازه ها به ویژه در تهران و مشهد که در 
گذشته لوازم خانگی کره ای عرضه می کردند و حالا کالای ایرانی، اخیراً مغازه های 
خود را از جنس خالی کردند و از طرف دیگر عده ای کالاهای خود را بدون ثبت 
سفارش به گمرک آورده اند که نشان می دهد مافیای واردات به هر ترتیبی دارد 

تمام زور خود را می زند که از این جریان استفاده کند و واردات آزاد شود.
لازم به یادآوری اســت که دو ســال پیش و با تشدید تحریم های آمریکا دو 
شرکت کره ای ال جی و سامسونگ که در صنعت لوازم خانگی سرمایه گذاری 
کرده بودند، ایران را ترک کردند. در حال حاضر برند این دو شرکت در ایران به 
جی پلاس و سام تغییر کرده و قطعات آنها از کشورهای دیگری به جز کره به 
ایران وارد می شود. بنابراین کالاهای برند ال جی و سامسونگ موجود در بازار به 
صورت قاچاق وارد می شوند و گارانتی ندارند. وضعیت تقریبا مشابهی در صنعت 

خودرو با برند رنو و پژو نیز رخ داده است.  

عضو کمیسیون طرح، برنامه و بودجه مجلس گفت: متاسفانه 
تجربه اعمال سیاســت ارز ترجیحی در 3 سال گذشته نشان 
می دهد نرخ تورم کالاهایی که مشمول این ارز شدند، بیش از 

نرخ تورم سایر کالاها است.
از دیدگاه بسیاری از کارشناسان اقتصادی سیاست ارز ترجیحی با ایجاد اختلاف 
میان قیمت ارز آزاد و دولتی به جای ایفای نقش حمایتی برای عامه مردم و برای 
مفسدان و رانت جویان جذابیت بالایی داشته که آن ها را به سمت سوءاستفاده 

هر چه بیشتر از فضای موجود سوق می دهد.
در همین ارتباط محسن زنگنه، عضو کمیسیون طرح، برنامه و بودجه مجلس 
در گفت وگو با خبرنگار مهر، با اشــاره بــه هدف دولت دوازدهم از تخصیص 
ارز ترجیحی به برخی کالاهای اساســی و از جمله دارو، اظهار داشت: هدف از 
اختصاص این ارز به 25 گروه کالایی مورد استفاده عموم مردم این بوده که بتوان 
بار مالی حاصل از افزایش قیمت دلار در سال 97 را برای این کالاها کاهش داد.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس افزود: به دنبال افزایش قیمت دلار، 
افزایش قیمت برخی کالاهای وارداتی به خصوص خوراک دام و دارو فشــار 
زیادی روی مردم تحمیل کرد و دولت برای کاهش این فشــار سیاســت ارز 
ترجیحی را اتخاذ کرد. باید توجه داشت که در مورد کالاهایی مانند خوراک دام 
افزایش قیمت این محصول روی افزایش قیمت کالاهایی مثل گوشت مرغ، 

گوشت قرمز و … تأثیرگذار است.

زنگنه در مورد میزان موفقیت این سیاست تصریح کرد: متأسفانه تجربه 3 سال 
گذشته نشان می دهد که این سیاست نتوانسته تأثیر لازم را داشته باشد و عملًا 
شاهد هستیم نرخ تورم کالاهایی که مشمول ارز ترجیحی شدند، بیش از نرخ 

تورم سایر کالاها است.
وی در مورد بستری که این سیاست برای رانت خواری و قاچاق در حوزه دارو 
فراهم کرده است، توضیح داد: با توجه به اینکه ارز 4200 تومانی به حوزه دارو 
تخصیص پیدا می کند این کالا با قیمت نسبتاً پایینی در داخل قیمت گذاری 
می شود، اما به این دلیل که قیمت دلار در کشور از مرز 26 هزار تومان فراتر رفته، 
در نتیجه قاچاق دارو از این مسیر بسیار سودآور بوده و متأسفانه شاهد هستیم که 
دارو با ارز ترجیحی وارد کشور شده اما به جهت عدم مدیریت در نظام توزیع به 

صورت قاچاق از کشور خارج می شود.
عضو کمیسیون طرح، برنامه و بودجه مجلس تاکید کرد: بنده از ابتدا که مبحث 
این ارز در سال 97 مطرح شد جزو مخالفان جدی بودم و یک روز بعد از اعلام 
معاون اول رئیس جمهور مبنی بر تخصیــص ارز 4200 تومانی به 25 گروه 
کالایی، اعلام کردم که این سیاست باعث افزایش تورم، گسترش رانت و فساد 
خواهد شد. به علاوه یکی دیگر از آسیب های ارز ترجیحی معدوم شدن توان 

شرکت های داخلی و کاهش تولید است.
زنگنه افزود: در بودجه ســال 1400 هم بنده جزو مخالفین ارز ترجیحی به 
شکل فعلی بودم، در حال حاضر هم مخالف این سیاست هستم و انتظار می رود 
دولت سیزدهم مسیر اشتباه دولت دوازدهم در حوزه این سیاست را دنبال نکند. 
در واقع دولت به عنوان راهکار جایگزین می تواند در حوزه خوراک دام از طریق 

کمک های ریالی و در حوزه دارو از طریق نظام بیمه از مردم حمایت کند.
عضو کمیسیون طرح، برنامه و بودجه مجلس در رابطه با راهکار حل معضل 
کمبود برخی داروها که از سیاست ارز ترجیحی نشأت گرفته است، بیان کرد: 
بعد از حذف ارز ترجیحی در حوزه دارو می توان به همه واردکنندگان، فعالان و 
شرکت های خصوصی اجازه داد که داروی مورد نیاز کشور را وارد کنند که ما با 
کمبود دارویی مواجه نباشیم. از طرفی برای اینکه بتوان بار هزینه دارو را از روی 
دوش مردم برداشت باید از نظام و ابزارهای مدرن بیمه در این حوزه استفاده کرد 

که تسهیلات تخصیص داده شده کاملًا در مسیر خود صورت بگیرد.

 برنامه ای   برای حضور خارجی  ها 
در صنعت لوازم خانگی نداریم

 تورم کالاهای مشمول ارز 4200 تومانی
 بیش از تورم سایر کالاهاست

اینفوگراف

وزیر راه و شهرســازی گفت: با ســاخت سالانه 
یک میلیون مسکن در کشور، مردم دغدغه ای در 

خصوص تامین مسکن خود نداشته باشند.
رستم قاسمی در حاشیه دیدار رییس جمهوری با مردم طبس در 
محل امامزاده حسین بن موسی الکاظم )ع( در پاسخ به ذغدغه 
و درخواست آنان برای ساخت و تامین مسکن اظهار داشت: تمام 
افراد که مسکن اولی هستند و بند جیم آنان قرمز نشده، نسبت به 

ثبت نام در سامانه اقدام کنند.
وی افزود: در شهر طبس 2 قطعه جدید برای الحاق به شهر 

تعیین شده و به دنبال الحاق قطعات دیگری هم هستیم.
وزیر راه و شهرسازی عنوان کرد: برخی مردم اذعان دارند که 
برخی شرکت ها در وسط شهر طبس زمین های خوبی را گرفتند 
ما این موضوع را پیگیری می کنیم و علت را بررسی خواهیم کرد.
قاسمی اظهار داشت: در حوزه مسکن برنامه ما این است که 
سالی یک میلیون مسکن در کشور ساخته شود و تلاش ما این 
است که مصالح از جمله سیمان و میلگرد از طریق دلالی نباشد 
و از طریق خرید مستقیم از کارخانه باشد تا واحدها با کمترین 

قیمت به دست مردم برسد. وی گفت: ساخت برخی واحدها را 
خود مردم و برخی را بنیاد مسکن بر عهده می گیرد تا کارها به 

سرعت پیش برود.
وزیر راه و شهرسازی گفت: با این قانون جدید جهش و رونق 
مسکن که توسط مجلس شورای اسلامی مصوب شده به ما 
اجــازه خوبی داده و زمین، وام و کمک های خوبی به مردم ارائه 
خواهد شد تا صاحب خانه شوند.قاسمی با اشاره به اینکه در شهر 
طبس مشکل زمین نداریم، اضافه کرد: طرح های خوبی به شهر 
الحاق خواهد شد تا به همه مردم زمین برسد و این کار هم سریع 
انجام خواهد شــد. وی عنوان کرد: نگاه ما این است که مردم 
راحت زندگی کنند و نگرانی در خصوص مسکن خود نداشته 
باشند. وزیر راه و شهرسازی پس از دیدار رییس جمهوری با مردم 
طبس در محل امامزاده حسین بن موسی الکاظم)ع(، دقایقی در 

جمع مردم قرار گرفت و به مشکلات آنان گوش داد.
تسریع در روند واگذاری زمین برای طرح های سرمایه گذاری، 
استخدام نیروهای بومی در معادن شهرستان، تسریع در واکسن 
کارگران معــادن، افزایش اجاره بهــا در طبس، کاهش درصد 

تسهیلات مسکن از مشــکلات و درخواست ها مطرح شده از 
سوی مردم شهر طبس بود که وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت 
که برخی از مشکلات در حوزه اختیارات و وظایف من نیست اما 

به مسوولان متولی در دولت برای پیگیری منتقل خواهم کرد.

رستم قاسمی همچنین از سایت مسکن ملی شهر طبس بازدید 
کرد و در نشستی در سالن جلســات شهدای فرودگاه طبس، 
مشکلات طرح مسکن ملی شهرستان طبس را مورد بررسی 
قرار داد.رییس جمهوری دیروز در سومین سفر استانی خود و در 

سفری از پیش اعلام نشده از طریق شهرستان طبس وارد استان 
خراسان جنوبی شد.

آیت الله سید ابراهیم رئیسی صبح دیروز )جمعه( در سفر یکروزه 
بدو ورود به فرودگاه طبس از ســوی استاندار خراسان جنوبی و 

جمعی از مسوولان ارشد استان مورد استقبال قرار گرفت.
تعدادی از اعضای هیات دولت و وزیران از جمله وزیر کشور، 
وزیر راه و شهرســازی و وزیر صنعت، معدن و تجارت، رییس 
ســازمان برنامه و بودجه، رییس دفتر رئیس جمهور و معاون 
اجرایی رئیس جمهور، آیت الله رئیســی را در ســفر به استان 

خراسان جنوبی همراهی می کنند.
رییس جمهوری در نخســتین برنامه در امامزاده حسین بن 
موسی الکاظم)ع( طبس با مردم این شهرستان دیدار کرد. بازدید 
از معادن پروده طبس از برنامه های آیت الله رئیسی در سفر به 
طبس است و رییس جمهوری پس از آن به بیرجند مرکز استان 
می رود.  حضور در نشست شورای اداری استان، دیدار با نخبگان 
و بازدید از برخی مناطق استان از جمله برنامه های این سفر یک 

روزه است.

وزیر راه و شهرسازی: 

مردم نگران تامین مسکن نباشند

کارشناس اقتصادی گفت: شرایط تورمی و کسری بودجه 
به هیچ وجه تاب تحمل فشــار بیشتر را ندارد و هرگونه 
افزایش حقوق در بدنه دولت، منجر به افزایش کسری 

بودجه، چاپ پول و تورم خواهد شد.
حسن موسوی فرد کارشناس مسائل اقتصادی در خصوص افزایش 
حقوق کارکنان بخش های مختلــف دولت گفت: اولین بار در بهمن 
سال 98 سازمان برنامه و بودجه در یک اقدامی که منشأ آن هیچوقت 
مشــخص نشد، به برخی از دستگاه ها اجازه افزایش حقوق را از محل 
اعمال برخی ضرایب قانون مدیریت خدمات کشوری که برای برخی از 

دستگاه ها اعمال نشده بود، صادر کرد.
این افزایش حقوق اگر هم اتفاق بیافتد، قدرت خرید مردم 

موقتی خواهد بود و در سال آینده از بین خواهد رفت
این مسئله بدین گونه بود که سال 93 بعضی از دستگاه ها با اعمال این 
ضرایب حقوق کارکنان خود را افزایش داده بودند ولی تا سال 98 این امر 
متوقف بود. البته در بخشنامه سازمان برنامه و بودجه تاکید شده بود که 
با توجه به منابع داخلی این افزایش حقوق ها صورت بگیرد اما طبیعتاً این 
اتفاق رخ نداد و دستگاه ها این امر را بدون توجه به وضعیت منابع اجرا 
کردند و طبیعتاً این برداشت از منابع بودجه عمومی دولت انجام گرفت. 
این رخداد عملًا آغاز دومینویی بود برای رقابت بخش های مختلف دولت 
برای گرفتن افزایش حقوق به روش های مختلف. »پرداخت فوق العاده 
خــاص« ها و »فوق العاده ویژه« هــا در دوره کرونا به کارکنان نظام 
ســلامت شدت گرفت و پس از آن معلمان نیز به این جرگه پیوستند 
و خواســتار پرداخت آن شدند. در حال حاضر کارکنان قوه قضائیه نیز 
توقع دارند این فوق العاده خاص و ویژه که به کارکنان سازمان زندان ها 

پرداخت می شود، به آنها نیز پرداخت شود.
طویل تر شدن صف افزایش حقوق ها

وی ادامه داد: اتفاق دیگری نیز که در حال رخ دادن اســت و موجب 
بار مالی شــدید و افزایش حقوق کارکنان دولت می شود، بحث رتبه 
بندی هایی است که در سیستم آموزشی کشور وجود دارد. اکنون یکی 
از طرح های مطرح شــده در مجلس این اســت که طرح رتبه بندی 
معلمان اجرا شــود. اگر این طرح اجرا شــود، بر اساس قانون برنامه و 
بودجه کارکنان هم رتبه باید دریافتی های مشابه داشته باشند. در این 
طرح عملًا زیرساخت هم رتبه بودن معلمان و اعضای هیئت علمی 

مشخص می شــود و اگر برای نمونه ما در دانشگاه استادیار داریم، در 
مدرسه هم استادیار خواهیم داشت. در واقع این دو در سیستم آموزش 
و پرورش و آموزش عالی هم رتبه محسوب می شوند و بنابراین خود 
را محق می دانند که 80 درصد حقوق هیئت علمی را دریافت کنند. از 
طرفی دیگر هیئت علمی دانشگاه ها خود را با هیئت علمی های علوم 
پزشــکی مقایسه می کنند و توقع دارند که رتبه یکسانی با آنها داشته 
باشند. البته تلاش هایی هم در این خصوص صورت گرفت و افزایش 
حقوق هایی اتفاق افتاد. در حال حاضر اساتید دانشگاه های علوم پزشکی 
نیز معترض اند که چرا هم سطح اساتید دانشگاه های معمولی دریافتی 

دارند در حالی که کار بالینی انجام می دهند.
در سال های گذشته زیرساخت های شفافیت حقوق و مزایای 

کارکنان دولت و مبارزه با حقوق های نجومی متأسفانه پیاده 
نشد و عملاً ماده 29 برنامه ششم توسعه نیز بر زمین ماند

وی افزود: بنابراین می بینیم که عملًا یک دومینو افزایش حقوق در 
تک تک دستگاه ها شکل گرفته است. از گذشته نیز طرح ها و مطالبات 
دیگری مانند قانون تعرفه گذاری پرستاری در نظام سلامت را داشته ایم 
که پرستارها توقع داشتند که مثل پزشکان پرداخت مبتنی بر سرویس 
و کارانه دریافت کنند. از ســوی دیگر ما مطالبات بازنشستگان را نیز 
داشته ایم. توقع بازنشستگان این بود که همسان کارکنان فعلی دولت 
و یا 90 درصد آنها دریافتی داشته باشند. پس می بینیم که این دومینو به 
شدت در حال توسعه است و گروه های جدید به آن اضافه می شود. پیش 
بینی می شود که در انتهای سال این مسئله را در خصوص کارگران هم 
داشته باشیم که این را حتی دولت هم تقبل نمی کند و بنا است که بخش 
خصوصی هزینه آن را بدهد و آنها نیز احتمالاً توقع افزایش شدید حقوق 

و مواردی مانند همسان سازی را خواهند داشت.
چرا افزایش حقوق ها شدت گرفته است؟

موسوی فرد در خصوص علت گسترده شدن دامنه افزایش حقوق ها 
گفت: بخش مهمی از این امر، تبعیضی است که در سیستم پرداخت 
حقوق در کشور ما وجود دارد. ما متأسفانه یک قانون کار یکسان برای 
همه کارکنان در کشور نداریم. ما قانون کار را داریم که در مورد کارگران 
اعمال می شود که بخشی از کارکنان درون دولت، از قانون کار پیروی 
می کنند و حقوق های به نسبت پایین تری دارند. از طرف دیگر قانون 
مدیریت خدمات کشــوری را داریم که بنا بوده  همه کارکنان دولت را 

شامل شود و اینها به صورت مقایسه ای قرار بگیرند و با ضرایب مشخص 
حقوق بگیرند و تنها دولت هر ســال یک عددی که معادل عدد ثابت 
ضریب هست را تعیین و برای همه کارکنان اعمال شود. اما متأسفانه 
از همان ابتدای تصویب، این قانون اجرا نشد و بخش مهمی از دولت 
مانند وزارت نفت و ســازمان انرژی اتمی خودشان را از قانون خدمات 
کشوری مستثنی کردند و این موجب شد که دریافتی های بسیار بالا در 
بخش دولتی پیدا کنند و طبیعتاً کارکنان دولت احساس تبعیض جدی 

پیدا کردند.
دولت به هیچ وجه توانایی پرداخت این حجم از افزایش 

دستمزد بخش های مختلف را ندارد
وی بیان کرد: در مورد هیئت علمی ها در دانشگاه های علوم پزشکی و 
دانشگاه های دولتی به دلیل اینکه بخش مهمی از اینها به صورت هیئت 
امنایی اداره می شوند، دریافتی های کلان داشته اند و فاصله جدی با سایر 
بخش های دولت پیدا کرده اند و عملًا آن چیزی که تحت عنوان »نظام 
هماهنگ پرداخت« داشتیم، متأسفانه شکست خورد و قانون خدمات 
مدیریت کشوری که با منطق درستی نوشته شده بود شکست خورد و در 
حال حاضر ما شاهد تبعیض های جدی در داخل سیستم دولتی هستیم. 
علاوه بر آن، زیرساخت های شفافیت حقوق و مزایای کارکنان دولت و 
مبارزه با حقوق های نجومی متأسفانه پیاده نشد و عملًا ماده 29 برنامه 
ششم توسعه نیز بر زمین ماند و همچنان در داخل دولت ما بخش هایی را 
داریم که دریافتی های بسیار بالا دارند و این امر حس تبعیض را به شدت 
در میان کارکنان دولت افزایش یافته است. مشکل دیگر نیز این است که 
تورم در یک سال اخیر به شدت رشد کرده و موجب کاهش شدید قدرت 
خرید مردم خصوصاً طبقات پایین کارمندی در دولت و بازنشستگان شده 

است که بخش مهمی از اینها حق دارند.
تبعات اجرای افزایش حقوق ها بدون توجه به کســری 

بودجه
این کارشناس اقتصادی در خصوص ایرادات وارده به افزایش حقوق ها 
اظهار داشــت: اولین ایراد این است که بخش مهمی از این مطالبات، 
درخواست دائمی شدن این نوع پرداخت ها و خارج از قاعده قانون خدمات 
مدیریت کشوری است. یعنی اینها هم استثناهای دائمی بر قانون خدمات 
مدیریت کشوری اضافه می کند و عملًا این قانون را تقریباً رو به نابودی 
خواهد کشاند. ایجاد زیرساخت حقوقی برای مواردی مانند همسان سازی 
و پرداخــت »فوق العاده ویژه« و »فوق العاده خاص« در قانون عملًا به 
معنای ایجاد بار مالی پایدار برای دولت است در حالی که احتمالاً شرایط 
تورمی فروکش خواهد کرد اما بار مالی آن برای دولت باقی خواهد ماند. 
اما مهمترین نکته ای که کارشناســان در حال حاضر به آن ایراد وارد 
می کنند این اســت که دولت به هیچ وجه توانایی پرداخت این حجم 
از افزایش حقوق بخش های مختلف را ندارد. شرایط تورمی و کسری 
بودجه کشــور به هیچ وجه تاب تحمل فشار بیشتر را ندارد و هرگونه 
افزایش حقوق جدی در بدنه کارکنان دولت، منجر به افزایش کسری 

بودجه و در نهایت چاپ پول و افزایش تورم خواهد شد.
وی در نهایت گفت: آن اقشار ضعیفی که در حال حاضر در بدنه دولت 
خواستار افزایش حقوق هستند، باید بدانند که این افزایش حقوق هم 
اگــر اتفاق بیافتد افزایش قدرت خرید آنها موقتی خواهد بود و تورمی 
که سیل آن دامن گیر همه خواهد شد، عملًا این قدرت خرید در سال 
آینده از بین خواهد رفت. کشورهای دیگر نیز که در این موقعیت گرفتار 
بودند، تصمیم های قاطع و جدی نگرفتند و دچار ابر تورم شدند. لذا اگر 
ما می خواهیم جلوی تورم را بگیریم، باید بدانیم یکی از پایه های اصلی 
تورم کسری بودجه است و عموم بودجه ما نیز صرف پرداخت حقوق 
کارکنان دولت می شود و اگر هر قدر به آن اضافه کنیم موجب کسری 
بودجه بیشتری می شویم. راه حل پایدار حمایت از اقشار ضعیف حقوق 
بگیر و کسانی که قدرت خرید پایینی دارند، ایجاد یک نظام رفاهی جامع 
است که در آن دولت از منابع یارانه ها و مالیات ها، به یکسری از اقشار 
به طور هدفمند کمک کند. به جای اینکه بخواهد در مدل حقوق آنها 
دخالت کند در مواقعی که این اقشار نیازمند حمایت بودند، این نظام به 

صورت هوشمند به آنها کمک می کند.

به دنبال افزایشی که در رابطه با قیمت شکر اتفاق افتاده این کالا بیش از 
70 درصد نسبت به سال گذشته گران شده است.

بررســی آمارهای رسمی از مرکز آمار و گمرک بیانگر افزایش تورم و کاهش میزان واردات 
شکر  در سال جاری است.  

فروش شکر تا 17 هزار تومان
این در حالی اســت که هر کیلوگرم شــکر در مردادماه سال گذشته به طور متوسط حدود 

9000 تومان قیمت داشته که در تیرماه امسال به بیش از 14 هزار و 900 تومان می رسد.
در مرداد ماه سال جاری متوسط قیمت شکر حدود 15 هزار و 400 تومان بوده ولی تا بیش 
از 17 هزار تومان هم قیمت خورده است.براین اساس شکر نسبت به تیرماه سه درصد و در 

مقایسه با مردادماه پارسال 70.1 درصد گران شده است.
دپوی 216 هزار تنی در بنادر 

بررسی جریان موجودی شکر در حال حاضر نشان می دهد که تا حدود نیمه شهریورماه بیش 

از 216.4 هزار تن شکر در گمرک و بنادر موجود بوده است.
کاهش 8 درصدی واردات 

اما در مورد واردات شکر در سال جاری نیز آمار حاکی از آن است که تا نیمه تیرماه بیش از 
452.9 هزار تن شکر خام به ارزشی حدود 189.2 میلیون دلار وارد کشور شده است.

میزان واردات شکر در این دوره نسبت به مدت مشابه سال قبل از نظر وزنی هشت درصد 
کاهش داشته ولی هشت درصد از نظر ارزش گران شده است.

افزایش دستمزد با جیب خالی چگونه منجر به تشدید تورم می شود؟

افزایش قیمت و کاهش واردات شکر


